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Abstract

Social media platforms have grown rapidly in recent years, with billions of people world-
wide using them for communication, entertainment, and information. Social media de-
velopment has dramatically impacted society, affecting how people interact, communi-
cate, and consume information. While social media has numerous advantages, it has also
prompted worries about privacy, misinformation, and the influence on mental health,
especially among young people. The dissemination of rumors has been significantly im-
pacted by social media platforms. The major platform that has been used for spreading
news regarding the Covid-19 pandemic is Twitter. The Covid-19 pandemic has spread a
considerable deal of false material on social media. Artificial intelligence proposed sev-
eral methods to relieve the spread of fake news.

In this study, we proposed a model that can discriminate between “fake” and “true”
news tweets capable of working with any up-to-date problem. To address this issue, this
research explored various learning approaches to detect fake news. We compare differ-
ent deep learning and machine learning methods for fake news detection, such as CNN,
LSTM, Naı̈ve Bayes, and Support Vector Machine. The efficiency of these models was
evaluated on benchmark datasets and self-collected dataset. This research aims to im-
prove the model used in classifying rumors by utilizing various techniques for text rep-
resentation such as Word Embedding and TF-IDF. It involves extracting the underlying
meanings in texts by searching for semantic relationships between words, phrases, and
texts. These processes help in analyzing and understanding texts. The efficiency of these
models was tested by training data on a set of tweets. New tweets were collected using
Snscrape to track different writing methods and build a model capable of detecting errors
with all the changes that occur in a word and returning to the origin of the word. The re-
sults of the first model using TF-IDF algorithms and machine learning algorithms showed
the superiority of Multi-Layer Perceptron algorithm, achieving an accuracy of 93.8% and
an F-score of 93.6% when applied to the English language. The results of the Arabic lan-
guage models showed the superiority of the Support Vector Machine algorithm, achiev-
ing an accuracy of 82.90%, while the K-Nearest Neighbor achieved better results with



iv

an F-score of 57.5%. The results showed the superiority of Uni-gram text vectorization
over Bi-gram. GloVe word embedding was used with deep learning algorithms to im-
prove text understanding and discover relationships between words. Recurrent neural
networks achieved the best results for the English language with an accuracy of 99%, but
the ensemble learning model achieved better results in terms of F-score achieved 97%.
The Convolutional Neural Network achieved the best results with the Arabic language
achieved an accuracy of 83% using the Accuracy measure, while the Ensemble learning
model achieved better results using the F-score at a rate of 81.7%.

The second step was to test the model on a new test set that had not been tested
before. A significant decline of about 25% was found in the English language model,
achieving an accuracy of 74%. The experiments showed that adding some modifications
to the evidence processing stage to develop the model made it capable of dealing with all
the changes that occur in a word and showed an improvement of about 8% achieving an
accuracy of 83%.

As for the proposed model for the Arabic language, there was a decline of about 5%,
achieving an accuracy of 70%. The results vary between deep learning models, but the
BI-LSTM showed the difference between the differences in the data. With some modifica-
tions to the word processing stage to develop the model and make it capable of dealing
with all the changes that occur in a word, there was an improvement of about 8% achiev-
ing an accuracy of 78%.
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 ملخص الرسالة 

الحرب   البشرية  ةأكبر تحد واج  19-تعد كوفيدهي الأزمة الصحية العالمية الحاسمة في عصرنا.  ١٩-فيدإن جائحة فيروس كو

الفيروس في كل مكان،    ٢٠١٩الثانية. منذ ظهوره في أوائل ديسمبر    العالمية معدل استخدام منصات    وزادفي الصين، انتشر 

من المعلومات المتولدة كل ثانية؛   مهولةعن ذلك كميات    ونتجوذلك بسبب الحجر الصحي الوبائي  الاجتماعي بشكل كبير    التواصل

كان لها    .بالأخبار المزيفة  تعرف أيضا    والتي  المستخدمين بعض الإشاعات التي لم يتم التحقق منها  ومع ذلك، قد يصدر العديد من

استخدام تقنيات   صبح من الضروري، أ اجوانب الحياة اليومية للناس مثل الأمن القومي والاقتصاد. لذ   سلبي على العديد من  تأثير

 .تحليل وتأكيد حقيقة الأخبارل حديثة

خلال جائحة والإنجليزية  الدراسة نموذجا يعتمد على القواعد للكشف عن انتشار الأخبار الكاذبة باللغة العربية   ه قدم هذت

معالجة اللغات الطبيعية في التحقق من الشائعات وذلك باستخدام نماذج التعلم المختلفة مثل التعلم    تطبيق أساليبتم    .19-كوفيد

  .الالة العميق وتعلم

 تمثيل النصوصعن طريق استخدام تقنيات مختلفة لهذه الرسالة تقوم بتحسين النموذج المستخدم في تصنيف الشائعات 

 (Word Embedding, TF-IDF) ،  علاقات    وتشمل عن  البحث  من خلال  النصوص  في  الكامنة  المعاني  استخراج 

كفاءة هذه    و تم اختبار  و هذه العمليات تساعد في تحليل النصوص و فهمها  معنوية بين الكلمات والجمل والنصوص

تم تجميع   ,Twitterالنماذج عن طريق تدريب البيانات على مجموعة من التغريدات المنشورة على الموقع الشهير  

و بناء نموذج قادر على  و ذلك لتتبع طرق الكتابة المختلفة  لتجميع التغريدات    Snscrapeنصوص جديدة باستخدام  

  الكلمة.اكتشاف الأخطاء مع جميع التغيرات التي تحدث على الكلمة و الرجوع الى اصل 

نتائج   أشارت  باستخدام  وقد  الأول  الأل  توخوارزميا  TF-IDFالنموذج  الخوارزميات  ة  تعلم  تفوق   Multi-Layerالى 

Perceptron    و %93.8  دقة مقدارها  محققاF-score   عند تطبيقها على اللغة الإنجليزية. وأظهرت نتائج النماذج   %93.6  مقدارب

  K-Nearest Neighbor  وحقق %82.90دقة مقدارها  ا  محقق Support Vector Machine  لخوارزمية  اللغة العربية تفوقا  

 .Bi-gramعلى  text vectorization Unigramالنتائج تفوق واثبتت% F-score 57.5مقدارها  أفضلنتائج 

تحسين فهم النصوص واكتشاف العلاقات بين  ل   التعلم العميق  خوارزمياتمع    GLOVE word embeddingاستخدام    تم

أكبر التكرارية    ت حقق  فقد  الكلمات بشكل  العصبية  للغة الإنجليزية  الشبكات  النتائج    لكن و %99  بدقة مقدارهاأفضل 



 

 

 Convolutional Neural  حققو  F-score  .97% ال  مقدارباستخدام    أفضلحقق نتائج    Ensemble learningنموذج  

Network  العربية    معالنتائج    أفضل  Ensembleنموذج    وحقق Accuracy المقياس    باستخدام  %83بنسبة  اللغة 

learning  الباستخدام مقياس  أفضلنتائج F-score   81.7بنسبة%. 

تم اختبار النموذج الحالي على    الخطوة الثانية كانت اختبار النموذج على مجموعة جديدة من البيانات التي لم يتدرب عليها من قبل

التجارب    وأظهرت  .%74  دقة مقدارها  محققا    % تقريبا  25نموذج اللغة الإنجليزية بنسبة    معالجديدة، وجد تراجع كبير  البيانات  

على التعامل مع جميع التغيرات التي تقع   ا  قادر قد جعلتهولتطوير النموذج   دلةعلى مرحلة معالجة الأ إضافة بعض التعديلاتان 

 .%83 دقة مقدارها محققا    % تقريبا  8بنسبة   ا  تحسن وأظهرتعلى الكلمة 

النتائج متفاوتة بين نماذج    وجد ان %.70  دقة مقدارها محققا    % تقريبا  5اما عن النموذج الثاني للغة العربية وجد تراجع بنسبة   

البيانات    BI-LSTMأظهر    ولكن  ،العميقالتعلم   التعديلات على مرحلة معالجة    ومعالفرق بين الاختلافات في  إضافة بعض 

دقة   محققا    % تقريبا  8الكلمات لتطوير النموذج وجعله قادر على التعامل مع جميع التغيرات التي تقع على الكلمة تحسن بنسبة  

 .%78 مقدارها

 

 



 

 

 

 



 

 

 

 

 
 

 

والذكاء  كلية الحاسبات 

 يالاصطناع

 ة بنهـــا ــجامع 

 

 

 الاجتماعي التواصل منصات في الشائعات اكتشاف 

 الطبيعية اللغات معالجة طرق باستخدام
 

 
 رسالة 

 بنهـــا جامعة  و الذكاء الإصطناعىمقدمة إلى قسم علوم الحاسب كلية الحاسبات 

 علوم الحاسب في الماجستير كجزء من متطلبات الحصول على درجة 
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